
 دولت مصمم است کنترل فضای مجازی را 
دنبال کند

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با حضور در برنامه 
صف اول شبکه خبر، گفته: رئیس جمهور پرونده ای را در مورد 
افزایش قیمت دارو و کمبود به ما ارجاع دادند و ما آن را مفصل 
بررسی کردیم و پیشنهادهای اصلاحی که عمدتا ساختاری 
هستند، دادیم. حجت الاسلام درویشیان، درباره نحوه عملکرد 
این نهاد اظهار داشت: رئیس جمهور برای مساله پیشگیری و 
مقابله با فساد اهمیت بسیاری قائل است و به همین جهت 
دفتر بازرسی تفاوت های اساسی نسبت به دوره گذشته دارد. او 
افزود: یکی از این تفاوت ها این است که قبل از اینکه حکم بنده 
را صادر کنند، در هیات وزیران بر اصل بند ۱۲۷ قانون اساسی 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد تعیین شد. 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد خاطرنشان 
کرده: در طول تاریخ انقلاب هیچ رئیس جمهوری نماینده ویژه 
در امر مبارزه با فساد نداشته است که این هم یکی از تفاوت های 
اساسی است. درویشیان در تشریح ماموریت هایی که در هیات 
وزیران به تصویب رسیده، گفته: یکی از این مصوبه ها جلوگیری 
از تعارض منافع است، یکی دیگر از این ماموریت ها پیگیری 
ارتقای سلامت اداری است، دیگری پیگیری اجرای نقشه ملی 
پیشگیری و مقابله با فساد است. او با بیان اینکه بعد از تصویب 
نامه هیات وزیران حکم بنده را صادر کردند، گفته: در این 
حکم ۱۲ ماموریت متفاوت و سنگین به بازرسی ویژه محول 
شد که یکی از مهم ترین آن ها پیگیری نقشه ملی پیشگیری و 
مقابله با فساد است. درویشیان اظهار کرده: عدم وجود شفافیت 
یکی از بسترهایی است که شرکت هایی مثل فولاد مبارکه 
اصفهان طی آن مرتکب فساد شدند. او ادامه داده: یک تعداد 
شرکت های وابسته به شرکت های دولتی داریم که سهامشان 
در حد ۵۰درصد است و شرکت دولتی محسوب نمی شوند و 
خیلی اتفاقات در آنجا صورت می گیرد که ما پیشنهاد اصلاحات 
آن را از طریق معاونت حقوقی داده ایم که مجلس پیگیری کند 
تا تعریف شرکت های دولتی را اصلاح کند یا یک ساز و کار 
تعیین کنند برای اینکه شرکت ها نتوانند اختیارات بیشتر از 
شرکت های دولتی داشته باشند. نماینده ویژه رئیس جمهور 
در امر مبارزه با فساد افزوده: رئیس جمهور پرونده ای را در مورد 
افزایش قیمت دارو و کمبود به ما ارجاع دادند و ما آن را مفصل 
بررسی کردیم و پیشنهادهای اصلاحی که عمدتا ساختاری 
هستند، دادیم. او درباره گشت ارشاد مسئولان که از شعارهای 
انتخاباتی رئیس جمهور بود، گفته: رئیس جمهور گفته بود 
باید گشت ارشاد مدیران راه اندازی شود؛ این موضوع هم در 
راستای پیشگیری است. درویشیان با بیان اینکه رئیس جمهور 
ماموریت گشت ارشاد مدیران را به بنده محول کرد، توضیح 
داده: منظور از گشت ارشاد مدیران این است که ما مواردی را 
که احساس می کنیم ضرورت دارد از باب پیشنهاد و ارشاد به 
مدیران ارائه می کنیم تا از فساد جلوگیری شود. نماینده ویژه 
رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد ادامه داده: ما در تعدادی 
از وزارتخانه ها حضور پیدا کردیم و گلوگاه های فساد در آن 
وزارتخانه ها را که از قبل بررسی شده بود؛ را مسدود کردیم. 
این برنامه مستمر ماست که در دستگاه های اجرایی حضور 
پیدا کنیم تا ماموریت مهمی که رئیس جمهور به ما محول 
کرده است، محقق شود. او ادامه داد: یکی از مواردی که باید 
دستگاه های نظارتی و فرهنگی به آن توجه کنند این است تا 
چیزی در مراجع قانونی ثابت نشده است، اطلاع رسانی نشود؛ 
این مساله خلاف قانون است. نماینده ویژه رئیس جمهور در امر 
مبارزه با فساد بیان داشته: برخی از رسانه ها برای اینکه مشتری 
بیشتری پیدا کنند، یک خبری را خلاف واقع منتشر می کنند 
که آثار تخریبی این نوع اطلاع رسانی در افکار عمومی را نادیده 
می گیرند. درویشیان با تاکید بر لزوم کنترل فضای مجازی رها 
شده گفته: دولت مصمم است این موضوع را دنبال کند و وزارت 
ارتباطات و دستگاه های امنیتی این مساله را پیگیری می کنند 
تا با کسانی که چنین آمارهای غیرصحیحی را با اهداف خاصی 

منشتر می کنند، برخورد شود.  

آرمان ملی. خبرِ روز شاید پوشش کامل 
مراسمِ تدفین هوشنگ ابتهاج، شاعر نام آور 
ایرانی باشد یا اولین حضور زنان)به صورت 
محدود و گزینشی( در استادیوم آزادی برای 
تماشای مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران. شاید 
هم ادامه مذاکرات برجام و یا ادامه واکنش ها 
و اظهارنظرهای مسئولان و مقامات رسمی 
و امامان جمعه راجع به بحث حجاب زنان و 
حیوانات خانگی و... بتواند تیتر و عکس یک 
صفحات روزنامه های سراسر کشور را به خود 
اختصاص دهد. اما همدان و  برخی شهرهایی که 
مردمانش هنوز هم آب)حتی برای آشامیدن(، 
ندارند، نمی تواند مورد غفلت واقع شود. اهالی 
این  مناطق ، تنها کاری که از دستشان برمی آید 
این است که ویدئوهایی از مشکلات خود در 
شبکه های مجازی به اشتراک بگذارند و در 
نهایت به خیابان ها بیایند و صدای اعتراضشان را 
به گوش مسئولان برسانند.  بعدازظهر پنجشنبه 
سوم شهریور ۱۴۰۱، مردم همدان برای سومین 
روز متوالی در اعتراض به قطع و کمبود آب این 
شهر به خیابان ها آمدند. در دو شب نخست این 
تجمعات که مقابل آرامگاه بوعلی سینا، برگزار 
شد.حالا دیگر ۱۰ روزی می شود که همدان با  
کمبود آب مواجه است و علاوه بر تمامی قنات ها 
و چاه هایی که در روزهای گذشته از مدار آبرسانی 
به شبکه آب شهری خارج شده اند، گفته شده 
است که سد »اکباتان« هم از هفته آینده از مدار 
خارج خواهد شد. آب شهر همدان را در اصل دو 
سد تامین می کنند، سد اکباتان که مهم ترین سد 
استان است و سد آبشینه که از سرریز سد اکباتان 
پر می شود اما در نبود آب در سد اکباتان، آبشینه 
از بند سیاه کمر آبگیری شده است. بقیه نیاز 
شهر همدان با چاه های زیرزمینی رودخانه های 
عباس آباد و خاکو تامین می شود. باید گفت که 

مثل دیگر بحران های کم آبی در ایران، الگوی 
نادرست و نامناسب کشاورزی که  دولت ها در 
دهه های اخیر تشویق و حمایت کرده یکی از 
مهم ترین عوامل است. به گفته کارشناسان، 
سوء مدیریت هم به مشکل افزوده است؛ افزایش 
بی رویه تعداد و تخلیه چاه ها، برداشت بیش از 
حد مجاز از سفره های آب زیرزمینی و خشک 
شدن تدریجی این سفره ها هم مشکل را شدت 
داده است. به گفته مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای استان همدان بین سال های ۱۳۹۳ 
تا ۱۴۰۰، حدود ۴۶۹۰ چاه غیرمجاز در همدان 
مسدود شده است. پیش از همدان نیز شهرهای 
شهرکرد و ارومیه درگیر بی آبی بودند. این شهرها 
از مناطق سردسیر و پرآب ایران هستند. به گفته 
کارشناسان: »ناامیدی شهروندان در فقدان 
یک  مدیریت پاسخگو، مسئولیت پذیر، کارآمد، 
شفاف و مشارکت جو مساله بحران آب در کشور 
را تبدیل به بحرانی اجتماعی کرده است که اگر 
به درستی مدیریت نشود، می تواند پیامدهای 

جبران ناپذیری داشته باشد.«
   نگاه غالب بر جامعه ایرانی به توسعه، 

نگاهی سخت افزارانه است
مهدی قوامی پور، جامعه شناس در گفت وگو 
با »آرمان ملی«، مساله بحران آب در ایران 
را از یک سو با موضوع خشکسالی جهانی 
در ارتباط می داند و از سوی دیگر مثل هر 
پدیده ای متاثر از عوامل محلی. او می گوید: 
»دقیقا همین عوامل محلی است که باید مورد 
توجه و تاکید قرار بگیرد. در بررسی عوامل 
محلی نیز به نظر می رسد نباید مساله را به 
سطح تکنیکی و فنی تقلیل داد، بلکه باید آن 
را در سطح سیاستگذاری مورد مداقه و واکاوی 
قرار داد.« به گفته این کارشناس، »در این 
سطح، نگاه سیاستگذاران به موضوع توسعه، 

استقلال و برخی از مفاهیم بنیادی در این حوزه 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. به عنوان 
مثال، نگاه غالب بر جامعه ایرانی به توسعه، 
نگاهی سخت افزارانه است. یعنی هر گاه ما 
به توسعه فکر می کنیم عموما کشورهایی با 
تکنولوژی های پیشرفته را در ذهن داریم و کمتر 
به شاخصه های انسانی توسعه فکر می کنیم. 
غلبه چنین نگاهی در حوزه سیاستگذاری منجر 
به ساخت شهرک های صنعتی در شهرهای 
مختلف و تخریب گسترده محیط زیست شده 
است. هر چند همین شهرک های صنعتی نیز 
زیر فشار اقتصاد دلالی و رانتی عملا به نتیجه 
مورد نظر سیاستگذاران نرسید. یا مثلا نوع نگاه 
و فهمی که سیاستگذاران از مفهوم استقلال، 
داشته و دارند آنها را به سمت هدایت منابع برای 
خودکفایی در تولید محصولاتی سوق داد که  

باعث اتلاف منابع آبی شد.«
  سیاستگذاری های نادرست 

بنابراین به گفته این کارشناس، »از یک سو، 
بخش مهمی از بحران آب در ایران ناشی از 
سیاستگذاری های نادرست در حوزه محیط 
زیست و منابع آبی کشور است و از سوی دیگر، 
باید موضوع بحران آب در ایران را امری تنیده در 

ابعاد اقتصادی و اجتماعی کشور دید.«
  بحران آب؛ بحران اجتماعی

به گفته این کارشناس » بحران آب، دیگر 
صرفا یک مساله فنی نیست و باید آن را در سطح 
سیاستگذاری بررسی کرد.«او ادامه می دهد: 
»در این سطح، بحران آب موجب مهاجرت های 
گسترده با تبعات اجتماعی، اقتصادی فراوان و 
اخلال در زنجیره تامین مواد غذایی می شود که 
این اتفاقات در نهایت دسترسی به منابع غذایی 
و حیاتی را سخت تر می کند و منجر به بروز  

مشکلات اجتماعی می شود.«
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a r m a n m e l i . i r

 آموزش و پرورش
از مسئولان آموزش و پرورش درخواست داریم که فکری 
هم به حال حقوق کم سرایداران مدارس کنند که واقعا 

زحمات زیادی را در مدارس می کشند؟!
محمدی از تهران 

حمایت از خانواده
با طرح حمایت از خانواده برای خرید خودرو سه ماه پیش 
ثبت نام کرده ایم و پول واریز کرده ایم ولی در حال حاضر اعلام 
می کنند که این خودرو افزایش قیمت داشته است آیا این 
درست است؟ چرا قبل از خرید اعلام نمی کنید که شاید این 
خودرو افزایش قیمت داشته باشد و بعد از آن اعلام می کنید.

اصغری از تهران 

مشکلات گذرنامه
درخبرها اعلام شد کسانی که گذرنامه آن ها کمتر از ۶ ماه 
اعتبار داشته باشد مشکلی برای سفر اربعین ندارند.  امروز 
رفتم اداره گذرنامه گفتند هنوز بخشنامه ای به ما ابلاغ نشده 
است و این امکان وجود ندارد. از مسئولان تقاضا داریم که به 

این موضوع رسیدگی کنند.
یک شهروند از تهران 

 ترمیم روکش آسفالت
ترمیم روکش آسفالت  اتوبان آزادگان- کرج چند وقتی 
است که رسیدگی نمی شود  و این امر باعث می شود که 
خطرات جانی مالی زیاد به مردم وارد شود از مسئولان تقاضا 
داریم که نسبت به آسفالت اتوبان آزادگان به سمت کرج 

اقدامات لازم را انجام دهند.
هاشمی از کرج  

         88760176                

نگـــــره

 مجبور به واردکردن پزشک از 
خارج هستیم!

رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور از 
وضعیت نامناسب برخی رشته های پزشکی در 
کشور خبر داد و گفت: در سالجاری هیچ کس 
متقاضی رشته جراحی قلب در کشور نشده و 
با شرایط موجود مجبور می شویم با عقب گرد 
۴۰ ساله پزشک وارد کنیم. محمد رئیس زاده، 
در همایش ملی روز پزشک در همدان، اظهار 
کرد: گذشته  پزشکی این کشور با نام بزرگانی 
چون ابن سیناها و زکریاهای رازی گره خورده 
است. ما به زنده نگاه داشتن نام و یاد مفاخر کشور 
نیاز داریم چراکه ویترین کشور هستند و رابطه 
مستقیم با رشد و تعالی یک کشور قرار دارند. 
او ادامه داد: بی توجهی به مفاخر، بی حافظگی 
تاریخی و خمودگی اجتماعی را به دنبال دارد 
البته نباید لمیدگی به مفاخر اجتماعی داشته 
باشیم چراکه تقدیس مفاخر به تنهایی چیزی 
به دنبال ندارد. رئیس زاده مطرح کرد: در 
حوزه دانش و فناوری سلامت وضعیت بسیار 
مطلوبی با توجه به اسناد داریم اما در راستای 
ارائه خدمات بهداشت و اقتصاد سلامت دچار 
نقصان هستیم. او ادامه داد: نمایندگان مجلس 
در رابطه با نقصان های ارائه خدمات که ناشی از 
سیاست نادرست یا عدم اجرای سیاست درست 
است، خلط مبحث می کنند و آن ها را به پای 
جامعه پزشکان می نویسند. افرادی که باید سند 
را اجرا کنند و نمی کنند، مطالبه گر شدند اما ما 
مدعی هستیم که در دولت، مجلس و شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، قوانین درست اجرا نشده 
و باعث شده گرفتاری پیش بیاید. رئیس کل 
سازمان نظام پزشکی کشور، یادآور شد: تخصص 
جراحی قلب در سالجاری ۱۸ نفر ظرفیت داشته 
اما هیچ کس متقاضی نشده و در کل کشور فقط 

دو فارغ التحصیل جراحی اطفال داریم. 

 کاهش چشم گیر خرید  گوشت
عضو هیات رئیسه اتحادیه تهیه و توزیع گوشت 
گاوی گفت: حتی با وجود ثابت ماندن قیمت 
گوشت در دو ماه اخیر باز هم میزان مصرف 
نسبت به سال گذشته تقریبا ۱۰۰درصد کاهش 
داشته است. به گفته مهدی میرزا امین، علاوه 
بر کاهش خرید گوشت، تقاضا برای خرید مرغ 
نیز پایین است. او با اشاره به ثبات بازار گوشت 
گوساله، گفت: میزان خرید گوشت از سوی 
مصرف کنندگان قابل توجه نیست. خریدها 
نسبت به ماه گذشته حدود ۱۵ تا ۲۰درصد 
کاهشی شده است. میرزا امین، کاهش قدرت 
خرید مصرف کنندگان را عامل اصلی کساد در 
این بازار معرفی کرد. عضو هیات رئیسه اتحادیه 
تهیه و توزیع گوشت گاوی، با اشاره به توزیع 
گوشت تنظیم بازاری در ماه محرم، اذعان کرد: 
کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان باعث شد 
بسیاری از مردم اقدام به خرید گوشت منجمد 
کیلویی ۱۵۰هزار تومانی کنند. به گفته این فعال 
صنفی؛ محرم امسال میزان خریدها در تهران 

قابل توجه نبود. 
  

 آب را برای کشاورزان
 مجانی می کنیم

سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر کشاورزی از 
»بسته های تشویقی« برای کشاورزان خبر داد 
و گفت هر کشاورزی »الگوی کشت« مورد نظر 
دولت ابراهیم رئیسی را رعایت کند، مشمول 
»بخشودگی در پرداخت آب بهای کشاورزی« 
می شود؛ به این ترتیب که آب بهایش در ابتدا ۵۰ 
درصد کاهش می یابد و اگر نرخ بهره وری ۵۰درصد 
بالا برود صفر می شود. به گزارش وزارت جهاد 
کشاورزی، ساداتی نژاد به آبخیزداری نیز اشاره 
کرد و گفت : امسال بر روی ۱. ۲ میلیون هکتار 
از حوزه های آبخیز کشورعملیات آبخیزداری 
انجام شده است. این رویه پاسخگو نیست و باید 
عملیات بیشتری انجام شود. بر روی ۹۰میلیون 
هکتار از حوزه های آبخیز باید عملیات آبخیزداری 
شود و اگر سالی یک میلیون هکتار انجام دهیم 
در ۹۰ سال هم امکان پذیر نیست و نیاز است 
سالی در ۱۰میلیون هکتار آبخیزداری انجام شود. 
در همین راستا به زودی نیز لایحه آبخیزداری 
تدوین می شود. همچنین قرار است طرح کاشت 

یک میلیون درخت را نیز انجام دهیم. 
  
امروز می دانیم چه فردی از کدام 

نانوایی نان خریده است
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره توزیع 
کالابرگ نان یا ساختار جدید توزیع نان در کشور 
توضیحات مهمی را ارائه کرده است. احسان 
خاندوزی، تاکید کرده است: وعده ای که وزارت 
رفاه داده این است که در شهریورماه برای کل 
کشور حتی در زمان قطع اینترنت این طرح یعنی 
شیوه جدید خرید نان، قابل پیاده شدن باشد. 
خاندوزی، عنوان کرد: در خصوص تأخیر در 
اجرای طرح کالا برگ نان باید عرض کنم در ابتدا 
می خواهیم از طریق سامانه  نان و آرد انحراف را به 
حداقل برسانیم، بعد اگر قرار بود قیمت افزایش 
پیدا کند بگوییم از همه ابزارهای دیگر استفاده 
کردیم، در گذشته نزدیک به ۳۰درصد میزان 
توزیع آردی که در کشور صورت می گرفت به 
فروش مشتری نمی رسید و الحمدلله در همین دو 
سه ماه که این طرح پیاده شده بدون فشار به مردم 
این حجم را شناسایی کردیم، و امروز می توانیم 
بگوییم که چه فردی با کارت ملی از کدام نانوایی 
نان خریده اما در واقع نانی خریده نشده و تنها آرد 

را برده است. 

 شرط ادامه دار  شدن 
حضور زنان در 

ورزشگاه ها

 سرپرست فدراسیون فوتبال، 
در گفت وگو با برنامه تلویزیونی 
از بانوان هوادار خواست: عفاف 
زن ایرانی را به نمایش بگذارید تا 
این حضور ادامه دار باشد. میرشاد 
ماجدی، با اشاره به حضور محدود 
و کنترل شده زنان در ورزشگاه 
آزادی در روز پنجشنبه خطاب به 
زنان هوادار فوتبال، گفت: عفاف 
زن ایرانی را به نمایش بگذارند، 
اگر این اتفاق بیفتد،  این مساله 
روز  می کند.  پیدا  گسترش 
مسئولان  تصمیم  با  پنجشنبه، 
سازمان لیگ، تعدادی از بانوان 
بین  در  فوتبال  به  علاقه مند 
تماشاگران دیدار استقلال -  مس 
کرمان حضور داشتند. گفته شده 
مسئولان مربوطه با حضور ۵۰۰ 
تماشاگر خانم در دیدار استقلال 
و مس کرمان موافقت کردند و در 
بلیت فروشی بازی جایگاه  ویژه ای 

برای آنها در نظر گرفته شد.

سگ گردانی از روی 
نادانی و حماقت است 

 امام جمعه یاسوج در خصوص 
سگ گردانی گفت: این چه فرهنگ 
غلطی است که در  شأن ملت و مردم 
ما نیست این جهالت و نادانی و 
بی فرهنگی محض است این کلاس 
گذاشتن نیست بلکه بی فرهنگی 
و از روی نادانی و حماقت است. 
آیت ا... سید نصیر حسینی، ادامه 
داد: غربی هایی که مدعی حقوق 
بشر و دموکراسی هستند همه 
این حرف ها دروغ است دست آنها 
به خون ملت ایران آغشته است 
متأسفانه منافقان محبوب استکبار 
جهانی و دنیای غرب هستند. او 
با انتقاد شدید از سگ گردانی در 
کشور و استان گفت: سگ گردانی با 
فرهنگ ایرانی و اسلامی و بومی ما 
هیچگونه مطابقتی ندارد مگر سگ 
چه قیمت و ارزشی دارد که آن را 
در خانه های خودمان جا بدهیم. 
او گفت: انسانی که وضع خوبی 
دارد و سگ هم پرورش می دهد به 
جای آن همنوعان خود را و دختر و 
پسر جوانی را کمک کند که دنبال 

ازدواج هستند.

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

نگاهی به بحران آب از دید جامعه شناسی سیاسی درگفت وگوی یک کارشناس با »آرمان ملی«؛

همدان همچنان آب ندارد!
    نگاه غالب بر جامعه ایرانی به توسعه، نگاهی سخت افزارانه است

آرمان ملی: عضو هیات مدیره اتحادیه 
کسب و کار های مجازی، درباره کاهش پهنای 
باند ترافیک اینستاگرام در ایران و تاثیر آن بر 
کسب و کار های آنلاین، گفته: »خیلی مشهود 
در اینستاگرام اختلالاتی به وجود آمده است. 
البته شاید  برخی این نکته را قبول نداشته 
باشند، ولی این اتفاق افتاده است. بر اساس 
آماری که سال گذشته مرکز آمار ایران اعلام 
کرد، حدود ۱۱ میلیون نفر از کاربران ایرانی، 
به نحوی کسب و کارشان با اینستاگرام مرتبط 
شده است. بعد از کرونا هم کسب و کار های 
آفلاین در فضا های آنلاین مثل اینستاگرام 
آمدند. در واقع اگر روزی سرعت اینترنت یا 
هرگونه اختلال برای اکوسیستم آنلاین بود، 
اما بعد از کرونا ماجرا تغییر پیدا کرده است.« 
رضا الفت نسب، در گفت وگو با انتخاب، ادامه 
داده: »کسب و کار های بزرگ تر که وب سایت 
دارند و از سوشال ها برای مارکتینگ استفاده 
می کنند، با اختلالات در اینستاگرام، کمتر 
ضرر می کنند، ولی کسب و کار های خردی 
که از این طریق ارتزاق می کنند، به مراتب 
آسیب و ضرر بیشتری می بینند. افزون بر 
این آنچه ادامه روند را دشوارتر می کند، این 

است که دولت موضعش را خیلی صریح اعلام 
نمی کند. این یکی از مشکلاتی است که تکلیف 
مشخص نمی شود. در واقع چه در زمان طرح 
صیانت و چه در مقطع کنونی که با اختلالاتی 
مواجه هستیم، نه رئیس جمهور و نه وزیر به 
موضع و تصمیم خود اشاره نمی کنند.«او 
ضمن بیان اینکه بعضی تصورشان این است که 
کسب و کار ها تنها بر روی اینستاگرام پافشاری 
می کنند در صورتی که چنین نیست، گفته: 
»افرادی که کسب و کار خرد دارند، به دنبال 
تجارت و خرید و فروش هستند و هر شبکه 
اجتماعی که حجمی از کاربران آنجا باشند، 
استقبال می کنند. متأسفانه امروز تنها شبکه 
اجتماعی برای این موضوع، اینستاگرام است 
که تصور من این است که به دلیل سیاست های 
اشتباه در طول سالیان گذشته بوده است که 
برای کسب و کار های مجازی تنها اینستاگرام 
وجود دارد و باید به آن روی آورد. چرا که زمانی 
که توییتر، تلگرام، و... فیلتر شدند، حجم زیادی 
از کاربران به اینستاگرام وارد شدند.«عضو 
هیات مدیره اتحادیه کسب وکار های اینترنتی، 
عنوان کرده: »ما به عنوان کسب و کار ها 
نمی دانیم باید چه کار کنیم، یعنی بار ها و بار ها 

در مقاطع مختلف، از جمله بحث طرح صیانت، 
نظرات خود را اعلام کرده ایم، اما توجهی نشده 
است. کاش دولت تکلیف خود را با این موضوع 
روشن می کرد و مثلا می گفت که سیاست من 
این است که یک شبکه اجتماعی دیگری را 
روی کار بیاورم، در این صورت به هر حال ما 
تکلیف خود را می دانستیم، اما الان تکلیف ما 
مشخص نیست و هر روز افراد مختلف ابراز 
نگرانی می کنند و سوال می پرسند که آیا طرح 
صیانت کلید خورده است؟ وقتی در این مورد 
سکوت می کنند و چیزی نمی گویند و در 
کنارش اختلالاتی را هم اعمال  می شود، چنین 
شائبه هایی هم به جود می آید.« الفت نسب در 
پاسخ به این پرسش که آیا از سوی صاحبان 
کسب و کار های مجازی گزارش ها یا شکایاتی 
در مورد تاثیر اختلالات اینستاگرام ارائه شده 
است یا خیر، گفته: »واقعیت این است که 
کسب و کار های آنلاین در ایران، به اصطلاح 
لمس شده اند؛ آنقدر که این موضوع کم و زیاد، 
در طول سالیان مختلف، اتفاق افتاده است. 
مشکلات خود را به ما هم اعلام می کنند، ولی 
در قانون چیزی پیش بینی نشده است که اگر 
اختلالی در اینترنت به وجود بیاید و کسب و 
کار ها ضرر کنند، چه کسی باید پاسخگو باشد. 
این مشکل را در کنار ده ها مشکل دیگر کسب 
و کار های آنلاین بگذارید، دیگر جانی نمانده 
و تصور می شود که فایده ای ندارد.«او افزوده: 
»ما این مشکلات را اعلام می کنیم، ولی شنیده 
نمی شود. در بخش های مختلف هم به این 
شکل است، به عنوان مثال وزارت صمت وارد 
شد و در کسب و کار های مجازی دخالت کرد 
و انتخابات را برگزار نمی کنند. گویی برخی 
در کشور هدف شان این است که کسب و 
 کار ها وضعیت خوبی نداشته باشند، این امر

 نگران کننده است.«

عضو هیات مدیره اتحادیه کسب و کار های مجازی:

در     دسترسی   به  اینستاگرام،  اختلال  ایجاد کردند

  کرونا قطعا دی 98 
وارد ایران شده بود 

سخنگوی وقت وزارت بهداشت 
در آغاز شیوع کرونا، اعتراف کرد 
این ویروس »قطعا اواخر دی یا 
اوایل بهمن« ۱۳۹۸ وارد ایران شده 
بود. کیانوش جهانپور، گفت: لازم 
نیست کسی کشف کند که ویروس 
اوایل بهمن وارد ایران شده بود زیرا 
این امر بدیهی است. قطعا ما هم 
معتقد هستیم بر اساس شناسایی 
قطعی و اطلاعات و مستندات امروز، 
به نظر می رسد اواخر دی یا اوایل 
بهمن، کرونا وارد ایران شده است. 
او ادامه داد: اینکه می بینید ناگهان 
بعد از اعلام شیوع ویروس، موارد 
مثبت به یکباره گزارش می شود 
به این علت است که این بیماری 
دوره کمون خود را طی کرده بود 
و به لحاظ جغرافیایی سایر شهرها 
نظیر کاشان، اراک، اصفهان و.... به 
تدریج و به ترتیب وارد مدار ابتلا و 

پیک بیماری می شدند. 


